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رئیـس دانشـگاه، نخسـتین گـزارش فعالیت هـای خـود در سـه 

مـاه گذشـته را بـه دانشـجویان، کارکنان و اعضـای هیئت علمی 

ارائـه کرد.

آشـنایی خانـواده دانشـگاه بـا برنامه هـا و اولویت هـای کاری در 

دوره جدیـد، بهانه ای شـد تـا در گفتگو با دکتـر کریمی، رئیس 

دانشـگاه، ضمن مرور بر فعالیت های ایشـان در سـه ماه گذشته، 

از سیاسـت ها و مهم تریـن گام هـا در ماه های آینده جویا شـویم. 

دکتـر کریمـی، بـه مدیریـت متمرکز اعتقـادی ندارد و داشـتن 

تخصـص، انگیزه، حس مسـئولیت پذیری و پاسـخگو بـودن را از 

مهم تریـن ملاک هـای انتخاب معاونـان می دانـد. وی قبول تنها 

یـک مسـئولیت را رمـز موفقیـت خـود دانسـت و معتقد اسـت 

وظیفهٔ سـنگینی در برابر دانشـجویان بر عهده دانشـگاه اسـت و 

بایـد کاری کـرد تا دانشـجو در محیط دانشـگاه کمترین دغدغه 

را داشـته باشـد. دکتر کریمـی، همراهی و همدلی دانشـجویان، 

اعضـای هیئت علمی و کارکنان و اعتماد دوسـویه آنها با مدیران 

دانشـگاه را موجـب رفع مشـکلات و موفقیت دانشـگاه می داند.

عمومی  روابط  و سرپرست  ریاست  دفتر  مدیر  پارساپور،  دکتر 

دانشگاه ما را این مصاحبه همراهی کرد.

گزارش فعالیت های سه ماهه رئیس دانشگاه

امید به آینده، تلاش، صداقت و اعتماد دوطرفه 
موجب موفقیت دانشگاه است
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Á  زمان قبول مسئولیت 2ما از  مام  دوداً سه 

به عنوان رئیس دانشگام تهران می گذرد، بفرمایید 
در چه 2رایطی ریاست دانشگام را قبول کردید 

و با چه هدفی این کار صورت گرفت؟
در اوایل سال تحصیلی جدید، دکتر جعفریان، تمایل بیشتری به 

پرداختن به کار تخصصی خود در بخش داشتند و طبیعی است که 

برای ریاست نیاز به جانشین بود. در این شرایط دکتر هاشمی، وزیر 

بهداشت، پیشنهاد ریاست را مطرح کردند و من بعد از کمی فکر این 

مسئولیت را پذیرفتم. البته از شرایط زمانی، مکانی، اجتماعی و سیاسی 

دانشگاه به خوبی شناخت داشتم و می دانستم که شرایط معمولی و 

راحتی نیست. من قبلًا هم مسئولیت هایی با آیندهٔ نامعلوم را پذیرفته 

بودم و با این پیشینه ریسک کردم و این مسئولیت را نیز پذیرفتم.

Á  ،نخستین اقدام 2ما بعد از قبول مسئولیت
انتخاب معاونان بود. ملاک انتخاب 2ما برای 

این تیم چه بود؟
من به مدیریت متمرکز اصلًا اعتقادی ندارم و معتقدم اختیار دادن 

به افراد و واحدهای اجرایی بهتر است. بر این اساس برای انتخاب 

معاون با همکاران در دانشگاه مشورت کردم، از آن ها خواستم 

افرادی را معرفی کنند، حتی با برخی از آنها مصاحبه کردم و در 

آخر انتخاب تیم ده نفره هیئت رئیسه دانشگاه را شروع کردم. در 

ابتدا علاقه افراد به محیط دانشگاه، سپس انگیزه کار مدیریتی در 

این سطح، داشتن تخصص در واحدی که به آن ها مسئولیت داده 

می شود، داشتن حس مسئولیت پذیری و پاسخگو بودن و نسبتاً 

جوان بودن ملاک های من برای انتخاب این تیم بود. من ده نفر 

از کسانی که فکر می کردم بهترین هستند را انتخاب کردم، البته 

حدود دو هزار هیئت علمی در دانشگاه علوم پزشکی تهران داریم 

که همگی عالی هستند و عده زیادی از آن ها توانایی و صلاحیت 

کار مدیریتی دارند؛ اما من این هیئت رئیسه را در کم تر از بیست 

روز انتخاب کردم و نگذاشتم کارهای دانشگاه زمین بماند.

اگر بخواهیم مروری بر مهم ترین اتفاقات این سه ماه داشته باشیم، 

بازدید از دانشکده ها و گفتگو با اعضای هیئت علمی در صدر این 

فعالیت ها قرار می گیرد. لطفاً در مورد آن توضیح بفرمایید.

بله؛ همزمان با تعیین معاونان اقدام به بازدید و ملاقات رودررو 

به  توجه  با  کردم.  دانشکده ها  اعضای هیئت علمی   تمامی  با 

این که معتقدیم بهداشت اصل و نماد کار ما است، بازدید خود 

را از دانشکده بهداشت شروع کردم، البته دانشگاه دارای یازده 

دانشکده است و من به جز دانشکده مجازی که با آن ها در دفتر 

کارم ملاقات کردم، به ده دانشکده دیگر رفتم و به صحبت های 

اعضای هیئت علمی دانشکده ها گوش دادم. از همکاران خواستم 

که هر نکته ای به ذهنشان می رسد را بیان کنند و سپس از روسای 

قبلی دانشکده خواستم تا گزارشی در حضور اعضای هیئت علمی 

ارائه کنند. پس ازآن، یازده رئیس دانشکده را بر اساس توانایی 

افراد، جایگاه علمی آن ها و علاقه آن ها به دانشگاه و با توجه به 

مقبولیت آن ها در دانشکده خودشان انتخاب کردیم. خوشبختانه 

ریاست دانشکده ها هم در فاصله کوتاهی تعیین و بلافاصله بعد از 

آن جلسه ای مشترک با هیئت رئیسه دانشگاه و روسای دانشکده ها 

برگزار شد. در این جلسه، سیاست ها و نظراتی که راجع به اداره 

دانشگاه و دانشکده ها داریم در آن مطرح شد. من مجدداً همان 

خواسته ام را که پخش قدرت در سطح دانشگاه و دادن اختیار 

بیشتر به دانشکده ها بود را مطرح کردم و قرار شد معاونان مختلف 

تا جایی که ممکن است اختیاراتی به دانشکده ها بدهند تا از رجوع 

اضافه به دانشگاه خودداری شود.

Á  از بیمارستان ها نیز تغییرات  در برخی 
مدیریتی رخ داد. این تغییرات با چه رویکردی 

انجام 2د؟
همزمان با دانشکده ها، با تمامی روسای چهارده بیمارستان دانشگاه 

نیز ملاقات های طولانی داشتم و از تمام آن ها گزارش کار خواستم، 

در چهار بیمارستان، روسای جدید منصوب و روسای دیگر نیز 

تثبیت شدند. رویکرد من در مورد بیمارستان ها نیز همان رویکرد 

قبلی یعنی تفویض مسئولیت بیشتر به مدیریت بیمارستان ها و 

نظارت دانشگاه بر روی واحدهای آن است.

در گام بعدی بازدید از مراکز دارویی همچون داروخانه سیزده 

برنامه  بیمارستانی در  داروخانه های  و  دارویی  آبان، مرکز رشد 

کاری شما قرار گرفت.

بله با توجه به این که داروخانه 13 آبان و داروخانه های بیمارستانی 

یک  مدیریت می شوند  دکتر غلامی  توسط  متمرکز  به صورت 

بازدید شش ساعته از تمام داروخانه های بیمارستانی و داروخانه 

13 آبان انجام شد. پس ازآن نیز از مرکز رشد دانشکدهٔ داروسازی 

و آزمایشگاه جامع بازدید کردم.
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Á  2ما سه مام پرکاری را دا2تید، برنامه های
اولویت دار 2ما برای سه مام آیندم چیست؟

خوشــبختانه بــا توجه بــه قدمت، ســن و نوع مدیریت دانشــگاه، 

همــواره ایــن مرکز با برنامه اداره شــده اســت. در حــوزهٔ آموزش 

و پژوهــش و خدمــات درمانــی از مســئولان مختلــف خواســته 

شــده تــا برنامه هــای خــود را بــرای چهــار ســال آینــده اعــلام 

کننــد، البتــه گاهــی برنامه هایــی نیــز از ســوی وزارتخانــه اعلام 

می شــود )ماننــد طــرح تحول ســلامت( که قطعــاً بــا برنامه های 

ــش  ــوزه پژوه ــا در ح ــگاه م ــوند. دانش ــق می ش ــگاه تلفی دانش

پیشــگام اســت و در ســال های گذشــته نیــز همیشــه رتبــه اول 

را در کشــور داشــته، امــا بهتــر اســت بــه ســمت نســل جدیدی 

از دانشــگاه ها برویــم چــرا کــه ایــن پتانســیل در ما وجــود دارد. 

امیــدوارم بــا هدایــت و مدیریــت خــوب، تحولــی در پژوهــش 

ــد  ــای هدفمن ــمت پژوهش ه ــه س ــد و ب ــاق بیفت ــگاه اتف دانش

پیــش برویــم. مطمئنــاً دانشــگاه های نســل ســه دانشــگاه هایی 

هســتند کــه پژوهــش و علــم و آمــوزش را بــه ثــروت و تولیــد 

کار تبدیــل می کننــد. منابــع اقتصــادی دانشــگاه محدود اســت 

ازایــن رو بایــد نــگاه خــود را از ایــن منابــع محــدود برداریــم و 

بــه ســمت جــذب منابــع در بیــرون دانشــگاه برویــم. در آینــده 

نیــز بایــد بــه ســمت دانشــگاه نســل چهــار برویــم یعنــی هــم 

آینــده را ببینیــم، هــم برنامه ریــزی کنیــم و هــم بــه جایــگاه 

خــود در کشــور و منطقــه توجــه کنیــم. باوجــود جوان هــای بــا 

اســتعدادی کــه جــذب دانشــگاه مــا می شــوند، قطعــاً نیــروی 

تحقیقاتــی خوبــی داریــم کــه امیــدوارم ایــن کار در ســال های 

آینــده شــروع و ادامــه دار شــود.

Á  دکتر پارساپور: چرا 2ما با توجه به ا2راف
به وضعیت نظام سلامت و مشکلات حوزم درمان 

این مسئولیت را پذیرفتید؟
من در سال 1353 وارد این دانشگاه شدم و از آن زمان 43 سال 

می گذرد، بیشتر عمر خود را در دانشگاه گذراندم و حتی زمانی 

که هیئت علمی شدم به صورت تمام وقت در دانشگاه فعالیت داشتم 

و کم تر جذب بازار کار بیرون از دانشگاه شدم. همچنین در تمام 

رده های دانشگاه ازجمله معاونت یک بخش ساده در بیمارستان 

سینا، رئیس درمانگاه، معاون آموزشی بیمارستان، رئیس دانشکده 

)چهار سال  هم  و حدود 21 سال  داشتم  فعالیت  و...  پزشکی 

مسئولیت  قلب( هم  مرکز  و 16 سال  بیمارستان شریعتی  در 

بیمارستان های مختلف را عهده دار بودم. در اواخر مدیریت مرکز 

قلب ازآنجاکه به مدیریت های طولانی اعتقاد ندارم به این نتیجه 

رسیدم که از این سمت کناره گیری کنم اما با توجه به شرایطی 

و  پیشنهاد شد  من  به  این سمت  آمد  پیش  دانشگاه  برای  که 

طبیعی است که با توجه به این سابقهٔ کاری، علاقهٔ شخصی ام به 

دانشگاه و سرمایه گذاری چهل ساله در آن، طبیعی است که در 

ابتدا در برابر این پیشنهاد سکوت کردم و سکوت اولیه زمینه را 

برای قبول بعدی آماده کرد. من یکی دو بار هم تفأل زدم و با 

امید این کار را قبول کردم، امید من به موفقیت بسیار زیاد است 

زیرا همین تفأل را برای مرکز قلب نیز زدم و براساس آن قبول 

مسئولیت کردم، البته خواست و کمک خدا، محبت دوستان و 

علاقه من به دانشگاه کمک کننده است و من امیدوارم دانشگاه 

با سربلندی از این مرحلهٔ سخت عبور کند.

Á  دکتر پارساپور: به نظر می آید 2ما در
2کل گیری اولیه و رام اندازی مرکز قلب حضور 
تمام وقت دا2تید و من 2اهد بودم در دو مام 
اولی که در اینجا مشغول بودید به مرکز قلب 
سر نزدید، علاوم بر آن 2ما جراح چیرم دستی 
هستید که در این دو مام به اتاق عمل هم نرفتید. 

حس 2ما در این مورد چیست؟
من همیشه یک مسئولیت قبول می کنم و اعتقاد دارم که یکی 
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از رموز موفقیتم در کار این است که سه یا چهار مسئولیت قبول 

نمی کنم، بنابراین وقتی ریاست دانشگاه را قبول کردم، طبیعی است 

که تمام وقت آن را قبول کردم، من اولین رئیس دانشگاهی هستم 

که رسماً تمام وقت است و طبیعی است که به مرکز قلب سر نزنم 

اما وقتی تمام کارها به روال عادی و خوب خود رسید ممکن است 

نصف روز را برای سر زدن به مرکز قلب اختصاص بدهم اما سعی 

می کنم ذهن خود را در دانشگاه متمرکز کنم، همان طور که در 

شانزده سال گذشته از مرکز قلب بیرون نیامدم. معتقدم مدیری که 

وقت ندارد و نمی تواند زمان را مدیریت کند، مدیر نیست.

Á  دکتر پارساپور: ظاهراً اولین رئیس دانشگام
بعد از انقلاب هستید که تجربهٔ زندگی خوابگاهی 
را دارید، نگام 2ما به دانشجو و تعهداتی که 

مدیریت دانشگام به دانشجو دارد، چیست؟
اتاقی که 43  به  بازدید کردیم دقیقاً  از خوابگاه  بله. زمانی که 

سال قبل برای اولین بار در آن زندگی کردم، رفتم. فکر می کنم 

وظیفهٔ سنگینی در برابر دانشجویان داریم و باید کاری کنیم که 

دانشجو در محیط دانشگاه کمترین دغدغه را داشته باشد و تمام 

توجهش به تحصیل باشد. دانشجو باید در دانشگاه احساس امنیت 

و آرامش کند، راحت و شاداب باشد و به مسائل متفرقه ای که او 

را به سمت یک انسان شایسته و تحصیل کرده هدایت می کند، 

بپردازد. قطعاً باوجود تمام مشکلات اقتصادی کشور، باید تلاش 

کنیم تا آسایش آن ها را تأمین کنیم. این وظیفهٔ سنگینی برای ما 

است و ممکن است خدمات آموزش و پژوهش بر ما فشار بیاورد اما 

نباید اصلی ترین وظیفهٔ خود یعنی تربیت دانشجو را فراموش کنیم.

دکتر پارساپور: شرایط اقتصادی کشور، شرایط مالی دانشگاه و 

امیدوارید که در  با مشکلاتی روبرو است. چقدر  حوزهٔ سلامت 

کوتاه مدت بتوانیم از این مشکلات خارج شویم و چگونه شما در 

این شرایط توانسته اید فاصلهٔ تعهدات دانشگاه و مطالبات کارکنان 

دانشگاه و هیئت علمی را کوتاه کنید.

همیشه می گوییم سرمایه اصلی مان نیروی انسانی است لذا باید 

تفسیر کنیم که این نیروی انسانی چه کسانی هستند. دانشجو، 

کارکنان و هیئت علمی نیروی انسانی ما را تشکیل می دهند که 

بدنه اصلی آن 17 هزار کارمند در حال کار هستند و اگر آن ها 

کار نکنند آن دو هزار هیئت علمی نمی توانند کارهای تخصصی 

خود را به ثمر برسانند، این سه دسته نیروی انسانی ما باید از 

محیط کار خود، نوع زندگی و شرایط خود راضی باشند. پرسنلی 

که مشغول به کار هستند باید در ابتدا از شرایط خود راضی باشند 

تا بتوانند دیگران را از خدمتی که ارائه می دهند راضی نگه دارند. 

قطعاً وظیفهٔ یک مدیر این است که شرایط خوبی را برای نیروی 

انسانی خود فراهم کند، در دانشگاه و کشور ما همیشه بحران های 

اقتصادی، مثل تحریم و بحران جنگ وجود داشته است پس ما 

باید تمام تلاشمان را بکنیم تا در همین تنگناها نیز برنامه ریزی 

خوبی داشته باشیم و از نیروی انسانی غافل نشویم. مگر می شود 

ارباب رجوع از پرسنلی که از دانشگاه ناراضی است، جواب خوبی 

بگیرد؟ من در دانشگاه این تلاش را می کنم و حتی همین چند 

روز پیش در جلسه ای که در معاونت توسعه داشتم به دوستان 

هم عرض کردم که پرداخت نیروی انسانی را به تعویق نیندازید. 

خوشبختانه تیمی همراه، در معاونت توسعه برای راضی نگه داشتن 

نیروی انسانی تلاش می کنند، کارکنان را همیشه نمی توان راضی 

بزرگ ترین  ببینند،  باید  هم  را  مسئولان  تلاش  اما  داشت  نگه 

سرمایه مسئولان دانشگاه، اعتماد نیروی انسانی به آن ها است و 

ما باید این اعتماد را به دست بیاوریم.

Á  دکتر پارساپور: در این سه ماهی که از قبول
و  حوادث تلخ  مسئولیت 2ما گذ2ته، مطمئناً 
آن  از حوادث 2یرین  2یرینی رخ دادم است، 

2روع کنید.
دانشجوها  و  هیئت علمی  و  کارکنان  با  تماس  آن  شیرین ترین 
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و صحبت هایشان  دانشجوها صحبت کردم  با  وقتی  است.  بوده 

را شنیدم در صف غذای آن ها ایستادم و غذای آن ها را خوردم، 

وقتی با اعضای هیئت علمی صحبت کردم و از آن ها خواستم هر 

چه می خواهند بگویند و ما هم بر اساس بضاعت خود به آن ها 

کمک کنیم جزو لحظات شیرین من بوده است.

تلخ ترین آن هم حادثه بسیار غم انگیز زلزله غرب کشور بود که 

به آن ها کمک شد،  بیمارستان  البته هم در دانشگاه و هم در 

دومین حادثه تلخ هم از دست دادن استاد اخلاق دانشگاه، کسی 

که من از حدود چهل سال قبل می شناختم، استاد یلدا بود. صحنه 

قرار گرفتن استاد یلدا در قبر برای من جزو تلخ ترین ها در این 

مدت محسوب می شد.

Á  دکتر پارساپور: چه چیزی استاد یلدا را در
ذهن 2ما نسبت به دیگران متمایز می کند؟

دانشجویان،  با  ایشان  برخورد  نحوه  و  یلدا  منش و روش دکتر 

پرسنل و همکاران و تداوم این منش در طول سالیان برای من 

این تمایز را ایجاد کرد. استاد یلدا انسانی بی نیاز از مسائل مادی 

جامعه بود و این چیزی است که ما به شدت به آن نیاز داریم. 

البته در دانشگاه اساتید دیگری هم همچون استاد یلدا داشتیم، 

دکتر آرمین نیز همین منش را داشت. استاد یلدا تا آخرین لحظه 

این اخلاق نیکو و پسندیده را داشتند.

Á  کلام آخر. اگر پیامی و انتظاری از خانوادم
دانشگام )دانشجویان، کارکنان و اعضای 

هیئت علمی( دارید، بفرمایید.
اول این کــه بــه تمــام خانــواده بــزرگ دانشــگاه، همــه کارکنــان 

ــز و  ــا ســتاد مرکــزی و دانشــجویان عزی ــن نقــاط ت در دورتری

اســاتید گران قــدر دانشــگاه ســلام گــرم و ادب و احتــرام عــرض 

ــه دانشــگاه و  ــه ب ــن اســت ک ــن ای ــام م ــن پی ــم. دومی می کن

مدیریــت دانشــگاه اعتمــاد کننــد. بنــده تــا جایــی کــه در توان 

دارم تــلاش می کنــم و تیمــی کــه انتخــاب کــرده ام نیــز همگی 

از افــراد شایســته و علاقه منــد و علمــی هســتند ازایــن رو 

ــه  ــدی ک ــگاه را در ح ــکلات دانش ــم مش ــه بتوانی ــدوارم ک امی

شــرایط مــا و کشــور اجــازه دهــد، حــل کنیــم. مــن بــه کمــک 

اعضــای هیئت علمــی، همراهــی و همدلــی کارکنان بــا مدیریت 

دانشــگاه و اعتمــاد دانشــجویان بســیار امیــد دارم و پیامــم ایــن 

ــا ســرمایه  ــه مدیریــت دانشــگاه اعتمــاد کننــد ت اســت کــه ب

ــم و ان شــاءالله  ــت کنی ــم را تقوی ــار داری بزرگــی کــه در اختی

ایــن اعتمــاد دوســویه بــه حل شــدن مشــکلات دانشــگاه کمک 

کنــد. روزهــای خــوش حتمــاً در انتظــار مــا اســت، امیــد خــود 

را از دســت ندهیــم. امیــد بــه آینــده، تــلاش، صداقــت و اعتماد 

دوطرفــه باعــث موفقیــت دانشــگاه می شــود.

Á  واقعیت این است که قبل از پیام 2ما سؤالی
آن دودل  در ذهنم 2کل گرفت که برای طرح 
بودم اما اجازم می خواهم این سؤال را هم بپرسم. 
بعد از بازدید از قسمت های مختلف دانشگام، 
از 2رایط موجود همان گونه بود  ارزیابی 2ما 

که متصور بودم اید؟
ایـن سـؤال خوبی اسـت. ارزیابـی من در آخـر خیلی بهتـر بود، 

دانشـگاه مـا مرکزی مسـن اسـت کـه پر از انسـان های شـریف 

در سـطوح مختلـف ازجملـه کارکنـان، هیئت علمـی و... اسـت، 

مـن مـدت طولانی اسـت که در این دانشـگاه حضـور دارم و در 

تمام قسـمت های دانشـگاه فعالیت داشـته ام و پس از بازدیدم از 

قسـمت های مختلف بسـیار امیدوارتر شـده ام. من به انسان های 

شـریف کـه در گوشـه و کنار دانشـگاه مشـغول به کار هسـتند 

اعتقـاددارم، یکـی از وظایـف دانشـگاه و مدیریـت آن، همیـن 

اسـت کـه بر گوشـه های تاریـک دانشـگاه نـور بتاباننـد و آن را 

نشـان بدهنـد. در حـال حاضر اسـتادی داریم که حاضر نیسـت 

بـرای ارتقـای خـود تقاضـا کنـد. این وظیفه دانشـگاه اسـت که 

بـه سـراغ ایـن افراد بـرود و مراحـل ارتقا آن هـا را انجـام بدهد، 

کارکنان زیادی هسـتند که به دنبال حقوق و اضافه کار نیسـتند 

و مـن در ایـن بازدیدهـا این افراد را دیدم و بـه آنها اعتقاد دارم.

می دانـم کـه شـما فـرد پرمشـغله ای هسـتید و شـاید فرصـت 

ارائـه گـزارش به صـورت مـداوم بـرای شـما میسـر نباشـد، امـا 

ایـن گزارش هـا بـه آشـنایی بدنه دانشـگاه بـا دیدگاه های شـما 

کمـک می کنـد، بنابراین از شـما تقاضـا می کنم ایـن گزارش ها 

باشـند. ادامه دار 

اتفاقاً من فرصت کافی برای کارهایم دارم. معتقد هستم مدیری 

که وقت ندارد مشکلی در مدیریت دارد؛ بنابراین من وقت دارم، 

به ورزش نیز می پردازم و حتماً اگر شرایط باشد مجدداً صحبت 

می کنیم.

بازدید رییس و معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه از مرکز رشد فرآورده های دارویی

ایجاد پارک علم و فناوری، یکی از اولویت های 
دانشگاه


